
Každoročně se v srpnových dnech zamýšlíme nad historicky trvale platným odkazem SNP. 
Slovenské národní povstání se řadí mezi ty milníky, jejichž hodnota je nadčasová, a proto ani čas 
ani jiné okolnosti je nemohou vymazat z paměti nebo jim ubrat na významu.

Tento nezapomenutelný boj za ideály, pravdu a lidskou důstojnost byl „zkouškou ohněm“, ve 
kterém se projevily charakterové vlastnosti jednotlivce, kolektivu i celého národa. V něm se 
tvořilo i naše nerozborné přátelství a internacionální svazek se spojencem nejvěrnějším, se 
Sovětským svazem a pokrokovými silami světa. Toto pouto, ukované v ohni boje, zkropené krví 
nejlepších synů našeho a sovětského lidu, je pouto posvátné. 

Když se tedy vracíme ve vzpomínkách na historické chvíle SNP, vracíme se hlavně k základním 
politickým ideám jeho odkazu. Tyto ideje spojujeme se současnými úkoly nové etapy výstavby 
rozvinuté socialistické společnosti tak, jak je vytyčil XV. sjezd KSČ.

Socialistická výstavba země, obsažená v programu strany, to je i pokrokový odkaz SNP. Plnit 
revoluční odkaz SNP znamená být upřímně a oprávněně hrdý na svou socialistickou vlast, na její 
úspěchy a perspektivy.



Občanský výbor č. 1 působí na devíti volebních obvodech a to č. 4, 6, 7, 8, 19, 20, 21, 22, 31. 
Počet obyvatel v obvodech stále přibývá s rozšiřováním a dostavbou sídliště gen. Govorova. Zde 
také je většina problémů, a proto je tu i těžiště naší práce. Většina členů občanského výboru č. 1 
je z řad obyvatel sídliště. Již v minulém roce byl zvládnut problém tepla a teplé vody na sídlišti 
ustavením topného aktivu, který sdružuje 14 zástupců obyvatel sídliště.

Pro zabezpečení úpravy pozemku za domem čp. 551–553 byl zvolen tříčlenný pohotovostní aktiv. 

Za letošní období jsme uskutečnili mimo pravidelných zasedání občanského výboru tři veřejné 
schůze, z toho dvě k problémům sídliště.

Stejnou péči věnujeme i ostatní části obvodu a většina problémů je řešena ve spolupráci s MěNV 
téměř okamžitě.

Vladimír Burčík, předseda OV č. 1

Občanské výbory sloučených obcí Smiřice–Holohlavy jsou v tomto volebním období zřízeny nově, 
proto není možno vycházet ze zkušeností z předchozích voleb. období, ale ze zkušeností 
vlastních. Práce v občanském výboru č. 2 v jihovýchodní části města je velmi užitečná, protože 
zprostředkuje záležitosti mezi MěNV a občany tohoto obvodu. Svědčí o tom velká účast občanů 
obvodu na jarní schůzi. Zde bylo podáno mnoho podnětných návrhů, jak vybavenost obvodu 
udržovat a zlepšovat. Občané též nabídli svou pomoc na zlepšování prostředí obvodu, který je až 
na konci města a kde je mnoho co dodělávat. 



Občané měli též připomínky k umístění smuteční obřadní síně ve východní části parku – na 
pravém břehu Labe – a je proto nutno uvážit, zda by přece jen nebylo možné přemístění na levý 
břeh.

Rudolf Vír, předseda OV č. 2

Na své poslední schůzi OV č. 3 , dne 7. června 1978, bylo provedeno hodnocení plánu práce za 
I. pololetí 1978 a byl vypracován plán práce na II. pol. tohoto roku.

Převážná část činnosti OV č. 3 byla zaměřena na odstranění nedodělků z minulého roku. Některé 
z prací se podařilo dokončit, některé zůstaly nedodělány a bude se jimi muset zabývat MěNV. Na 
schůzi byla zhodnocena i pomoc jednotlivých poslanců našeho obvodu. Byly rovněž i kritické 
připomínky k řízení občanských výborů v našem městě a MěNV byl dán návrh ke zlepšení práce 
všech OV. S nepochopením občanů našeho obvodu se setkala veřejná schůze OV, které se 
zúčastnilo pouze 8 občanů a 2 poslanci. 

Josef Černý, předseda OV č. 3

Občanský výbor č. 4 je jedním z pěti občanských výborů, které v našem městě pracují od začátku 
loňského roku. Naší snahou je zlepšení životního prostředí spoluobčanů obvodu. Ve spolupráci 
s jednotlivými poslanci a MěNV dle možností řešíme podněty občanů a odstraňujeme 
nedostatky. Některé se nám přes veškerou snahu však řešit nedaří, neboť jejich odstranění je 
vázáno na finanční prostředky MěNV, případně stavební kapacity.

Z rozhodujících akcí se jedná o výstavbu chodníku pro pěší u silnice Uhelné sklady – Zderaz, který 
by sloužil pro občany Zderaze, pracující Dřevotvaru, Výrobny krmiv a částečně i Cukrovaru. Chůze 
po stávající vozovce, zvláště v době kampaně, je velice nebezpečná.

Dále je to pak úprava povrchu prašné vozovky spojovací ulice mezi ulicemi Hradecká a Nádražní. 
Rovněž se snažíme dokončit úpravu chodníku v uličce pod nádražím (dům p. Bubely 
a Litomiského), kterou používají převážně občané Kršovky při cestě na železniční stanici.



Členové našeho občanského výboru v loňském roce upravovali prostranství u „Desky cti“. Letos 
odpracovali 60 brig. hodin na úpravě zábradlí na mostě přes mlýnský náhon. 

Snahou celého našeho občanského výboru je ve spolupráci s občany v rámci daných možností 
zlepšovat životní prostředí všech občanů v tomto obvodu.

Jiří Heřman, předseda OV č. 4

Městský výbor Národní fronty ve Smiřicích sdružuje celkem 21 společenských a zájmových 
organizací. 

Dnes čtenářům Zpravodaje přibližujeme významnou práci 5 organizací:

1) Čs. ovocnářského a zahrádkářského svazu Smiřice
2) Vzorné tělovýchovné jednoty Sokol Smiřice
3) Československého červeného kříže
4) Sdružení rodičů a přátel školy při ZDŠ ve Smiřicích
5) Českého svazu rybářů

Základní organizace Českého ovocnářského a zahrádkářského svazu ve Smiřicích byla založena 
v roce 1948 a letos má již 160 členů, kteří se podílejí svou drobnou prací na závazku 400 
brigádnických hodin. V letošním roce odpracovali již ½ závazku, t. j. 200 hodin. Byla zřízena 
i zahrádkářská osada, která má 8 členů a ti pilně pracují na úpravě zahrádek, kde si postavili 
chatky, upravili okolí a chodníky, vybudovali si přípojku el. energie a rozvod vody po zahrádkách.

Práce organizace spočívá v pořádání různých kulturních akcí podle celoročního plánu práce, který 
byl schválen členskou schůzí. Organizace pořádá každoročně ples, výroční členskou schůzi, 



odborné přednášky, tématické a kulturní zájezdy. Přednáší nám vždy odborníci – členové svazu 
a přednášky jsou doplněny barevnými diapositivy. 

Pro podzim plánuje organizace výstavu ovoce a zeleniny ve spolupráci s Velkovýkrmnami 
Smiřice, na které vystavují svoje výpěstky členové organizace.

Jiří Hampl, předseda Čs. ovocnářského a zahrádkářského svazu Smiřice

Vzorná tělovýchovná jednota Sokol Smiřice patří mezi nejagilnější zájmové organizace sdružené 
v Národní frontě. A to nejen po stránce tělovýchovné a sportovní, ale i podle politickovýchovné 
práce a podle péče věnované budování a údržbě sportovních zařízení.

V našich odborech základní a rekreační tělovýchovy a turistiky a ve třech sportovních oddílech 
(kopaná, kuželky, tenis) je sdruženo na 360 příslušníků TJ, z nichž 280 aktivně cvičí nebo sportuje. 
Nejsou mezi nimi vynikající sportovci nebo dokonce reprezentanti, ale zato hodně pracovitých 
lidí, z nichž mnozí zasvětili celý život tělovýchově a sportu a poctivě jí slouží celá desítiletí. Ale 
i mezi mladými sportovci najdeme řadu pro svůj sport zapálených lidí a někteří dosahují 
i pěkných výsledků. Jako příklad můžeme jmenovat dorostenku Jarunu Holečkovou, která se na 
jaře stala již podruhé krajskou přebornicí v kuželkách a probojovala se až do přeboru Čech. Nebo 
žáci oddílu kopané – zvítězili v okresní soutěži starších žáků v sezóně 1977/78. Úspěšně si vedou 
i členové turistického oddílu mládeže, kteří v okresním přeboru na Chlomku vyhráli nedávno 
kategorii starších žáků a žákyň. Také tenisové mládí můžeme letos pochválit.

K letošnímu 30. výročí Vítězného února a Sjednocení tělovýchovy v ČSSR jsme uspořádali řadu 
zdařilých podniků. Tak třeba kuželkáři – turnaj jednotlivců v habaďuře (vítěz Vořechovský) 
a mezipodnikový turnaj družstev (vyhrály Mechanizační dílny). Nebo kopaná – ve spolupráci se 
školami již XVI. ročník mezitřídního turnaje žáků (účast 10 družstev) a IX. ročník žákovského 
turnaje při odchodu do dorostu. Naši turisté absolvovali letos již 8 kvalitně připravených 
vycházek a výletů, jejichž návštěva se stále zvyšuje atd.

Již několik roků jsme účastníky socialistické soutěže o titul „Vzorná“. Za úspěšnou práci získali 
fotbalisté a kuželkáři už II. stupeň, tenis III. a celá TJ má dnes čestný titul „Vzorná TJ ČSTV“. Svou 
činnost propagujeme v tisku, v rozhlase a v pěti vývěsních skříňkách. V soutěži o nejlepší výzdobu 
a obsah skříněk jsme získali „Čestné uznání MěNV“. Staráme se, aby naše sportoviště byla vždy 
v pořádku. Letos odpracovali naši příslušníci na tomto úseku již 600 brig. hodin.

Není ani u nás všechno růžové, objevují se i překážky v naší práci. Ale jsme sportovci a dovedeme 
překážky překonávat. A proto věříme, že i letošní rok bude úspěšný.

Ladislav Černý, člen výboru TJ



Základní organizace pracuje s cílem plně zajistit usnesení XV. sjezdu KSČ a aktivně se podílet při 
zajišťování základních potřeb obyvatelstva pod heslem „Za zdraví lidu a mír mezi národy“. 

Zvýšená pozornost je věnována získávání čestných dárců krve. Za minulé období se podařilo 
počet dárců zvýšit ze 47 na 94. Počet odběrů krve u dobrovolných dárců se pohybuje kolem 
45 ročně. Velmi si vážíme dárců, kteří věnovali svou krev 3x, 6x, 10x. Je potěšitelné, že 
vyznamenaní jsou většinou lidé mladšího věku a ještě jednou touto cestou děkujeme za jejich 
příkladný postoj k dárcovství krve.

Dobrovolnými pečovatelkami ZO ČSČK je pečováno o 11 starých občanek. Za I. pololetí 1978 bylo 
v pečovatelské službě odpracováno 987 hodin. Jedná se o práci velmi náročnou a je třeba velmi 
kladně hodnotit přístup a péči dobrovolných pečovatelek o naše staré spoluobčany.

ZO ČSČK ve Smiřicích měla k 1. 1. 1978 celkem 330 členů. Za pracovní obětavost a dosažené 
výsledky bylo organizaci uděleno Okresním výborem NF čestné uznání za aktivní práci v roce 
60. výročí VŘSR při plnění úkolů NF. Okresním výborem ČSČK v Hradci Králové byl ZO ČSČK ve 
Smiřicích udělen čestný titul „Vzorná základní organizace“ a má vlaječku „Vzorná organizace 
v roce XV. sjezdu KSČ“, dále byla ZO ČSČK udělena stužka „Vzorná organizace ČSČK 1977“.

Velkou zásluhu na práci ZO ČSČK mají lékaři, zdravotní sestry a pracovníci lékárny, kteří obětavě 
pomáhají členům organizace při zajišťování všech úkolů.

Jaromír Kupka, předseda ZO ČSČK

Naše činnost a pomoc žákům a škole je velmi různorodá. V měsících lednu a únoru jsme 
prováděli stavební úpravy ve škole, kde jsme odpracovali také závazek pro MěNV. Provedli jsme 
kompletní výměnu zárubní všech dveří. Nejvíce se na této akci podíleli soudruzi Rol, Rousek L., 
Uher, Volák, Jasinek, kteří pracovali každý pátek a sobotu. 

Pro potěšení a zábavu jsme žákům školy postavili kluziště, které se využívá nejen pro tělesnou 
výchovu, ale také – a to hlavně – pro mimoškolní činnost. Na úpravě ledu a stříkání se podílela již 
větší část rodičů. Přesto patří dík některým soudruhům, kteří led stříkali i v noci nebo brzo ráno. 



Letos také větší měrou přispěli žáci 8. třídy na práci na kluzišti, např. Zima, Tuzar, Rousek, Černý, 
Kerhart a další. Z rodičů nejvíce s. Černý L., Rousek P., Tuzar.

Pro zájmový kroužek žáků fotoamatérů jsme vybavili fotokomoru.

Při svých pravidelných výborových schůzích se zabýváme dalšími problémy školy a školní 
vývařovny, družiny.

Přemysl Rousek, předseda SRPŠ

Významnou zájmovou organizací se společenským posláním a plněním úkolů v Městském výboru 
Národní fronty je Český rybářský svaz.

Sama organizace byla založena v roce 1934 jako rybářský klub s počátečním stavem 14 členů.

Po 30 letech činnosti stoupla členská základna na 60 členů, kteří odpracovali 1.800 brig. hodin. 
Současně na místní základní devítileté škole ustaven první zájmový kroužek mládeže s 11 členy. 
Tím bylo vlastně započato se soustavnou výchovou mladé rybářské organizace.

Záměr se organizaci vyplatil. V současné době má 185 dospělých členů, 20 členů ve věku 15–18 
let a 45 žáků, celkem tedy 250 členů. A to je významný a prospěšný vzestup této organizace, jejíž 
členové odpracovali v minulém roce celkem 4.360 brig. hodin. Svépomocí bylo vybudováno 
rybochovné zařízení – rybník – v Sendražicích s úpravou parkové plochy.

V letošním roce odpracovali 22. května 1978 agilní členové 95 brig. hodin na domácích 
potřebách a restauraci. V ochraně životního prostředí se zaměřili na čistotu Mlýnského náhonu. 
Výrazné je zapojení organizace při oslavách 1. Máje se samostatným uspořádáním sportovního 
odpoledne a rybářské soutěže.

Velmi citlivě a iniciativně přistoupili k úpravě prostoru parku v místním lihovaru, kde již 
odpracovali 300 hodin.

Do příštího roku oslav 45. výročí trvání svazu přejeme všem rybářům a ochranářům životního 
prostředí mnoho úspěchů v rozvoji organizace a města Smiřic.

Jiří Heřman, předseda



Není na světě větší zázrak než dítě.
Není nic čistšího než jeho oči.
Není nic sladšího než jeho úsměv.
Není nic krutějšího než způsobit dětem utrpení.

Náš stát věnuje velkou pozornost budování i provozu dětských předškolních zařízení, v nichž se 
pečuje o děti pracujících žen v době jejich zaměstnání, aby se mohly věnovat práci bez obav 
o osud svých dětí. 

Většina jeslí pečuje o děti od 1 do 3 let a to je období, kdy se kladou základy jejich tělesného 
a duševního vývoje. V poslední době se pojetí péče o děti útlého věku velmi změnilo 
a zdůrazňuje se stále více jejich poslání výchovné. 



Dítě v jeslích má vlastně dva domovy – rodinu a jesle. Jen dobrá spolupráce obou složek vytváří 
harmonický celek. Před nástupem do jeslí se rodiče seznamují s prostředím, do kterého jejich 
dítě přijde, seznamují se z rozvrhem dne, dobou podávání jídla, délkou spánku, výchovným 
plánem a výchovnými úkoly věkových skupin. 

Je všeobecně známo, že dítě jeselního věku se vyznačuje značnou pohyblivostí, nestálostí citů, 
variabilností a prudkými reakcemi. Proto je potřeba jim vytvořit prostředí, které se příliš neliší od 
rodinného, ale přesto jim dává dostatek podnětů pro hru a zaměstnání. Při výchově dětí 
používáme všech prostor jeslí, zahrady, přenášíme činnost dětí ven. Na vycházkách je 
seznamujeme s prací lidí, dopravními prostředky, zvířátky i věcmi, které děti obklopují. Nároky 
na výchovné pomůcky a hračky jsou značné, ale používáme i přírodní materiály jako jsou oříšky, 
žaludy, lístečky, kaštany a pak dětem vytváříme figurky a různá zátiší.

Správným výchovným působením se z dítěte, které přichází v prvním roce věku a stěží ovládá 
chůzi a několik základních slov, stává během dalších dvou let dítě značně samostatné. Získalo 
i značné zkušenosti společenské, dovede řešit jednoduché konflikty, vytvořilo i pevné citové 
pouto k dětem ve skupině i na oddělení, má obyčejně dobrý vztah k sestrám.

Podíváme-li se do záznamů dětí při příchodu a hodnocení dítěte při předávání do mateřské školy, 
uvědomíme si, jak velký pokrok v dovednostech dětí nastal, a proto můžeme na odchodu předat 
odcházejícím dětem vysvědčení s fotografií na památku o absolvování všech strastí i slastí 
jeselního života a popřát jim mnoho dalších úspěchů v mateřské škole.

Věra Kutilová, vedoucí jeslí

„Řeknu-li dítě
jako bych řekl budoucnost...“

Fr. Hrubín

V letošním roce uplynulo 100 let od narození významného školského pracovníka prof. dr. Zdeňka 
Nejedlého. V souvislosti s tímto pro naše školství důležitým výročím nesmíme zapomenout na 
neméně důležité a významné výročí – 30 let od schválení Zákona o jednotné škole. Na realizaci 
tohoto zákona měl s. Nejedlý nemalou zásluhu, můžeme říci zásluhu největší.

S budováním nové společnosti úzce souvisí i budování nové školy, protože jedině škola budovaná 
na zásadách socialismu může vychovat a připravit děti a mládež pro život v socialistické 



a komunistické společnosti. Společenský význam předškolní výchovy se neustále zvyšuje 
a narůstá i počet nově budovaných mateřských škol a předškolních zařízení vůbec.

Hodnotíme-li rozvoj předškolních institucí v období 6. pětiletky, zjišťujeme, že potřeba míst 
v těchto zařízeních se neustále zvyšuje.

Od počátku sedmdesátých let je postupně připravován dlouhodobý program rozvoje výchovy 
a vzdělání, zaměřený na modernizaci celého školství.

Předškolní výchova i nadále zůstává prvním článkem této nové soustavy, sleduje především tyto 
tendence:

- prohloubení ideově politického zaměření předškolní výchovy jako významného prostředku,
který je uvědoměle využíván ve prospěch rozvoje socialistické společnosti a jejího zájmu při 
výchově mladé generace

- zdůraznění uceleného charakteru předškolní výchovy v návaznosti jeslí, mateřské školy 
a základní školy, tak i v návaznosti mezi jeslemi, mateřskou školou a rodinou

- zdokonalení kvality práce, především metodické úrovně, propracování celé předškolní 
výchovy tak, aby lépe plnila svoji společenskou funkci, aby lépe odpovídala rostoucím 
možnostem dítěte, dobře je připravila na vstup do základní školy, a tak položila základy pro 
jeho pozdější začlenění do života společnosti. 

Pro rozvoj předškolní výchovy bylo vykonáno opravdu mnoho, nová koncepce jako vyvrcholení 
třicetiletého vývoje naší předškolní výchovy je však zároveň počátkem dalšího rozvoje školství 
v souladu s rozvojem socialistické společnosti.

Milada Stránská, ředitelka předškolního zařízení

Zvláštní škola Smiřice měla v letošním roce 38 žáků, kteří byli zařazeni do tří tříd v počtu 11, 12 
a 15 žáků. Kromě 3. a 9. ročníku byly zastoupeny všechny třídy. Ve škole pracují čtyři výchovní 
pracovníci. Škola je umístěna v 1. poschodí domu čp. 205 v Palackého ulici. Během letošního 
roku byla zde provedena nová omítka na jižní straně budovy s výměnou všech oken. Dokončení 
omítky bude provedeno o hlavních prázdninách. V přípravných a následných pracech při adaptaci 
budovy se značnou měrou podíleli žáci školy. Jejich pomoc byla hlavně hodnocena MěNV a za 
odměnu jim byl umožněn bezplatný pobyt na výchovně výcvikovém lyžařském zájezdu (pro 
7. a 8. třídu) a všem žákům výlet autobusem do Nového Města, Náchoda a na Dobrošov. 

K účelnému využití mimoškolského volného času žáků byly zavedeny tři zájmové kroužky 
(zdravotnický, SČSP, sportovně-branný), ve kterých pracují 24 žáci, a které vedou třídní učitelé.



Součástí celoroční výchovné práce jsou tematické exkurze do místních zemědělských 
a průmyslových závodů, které značnou měrou pomáhají spojení teorie a praxe a začleňování 
mládeže do povolání.

Pro tělesnou výchovu slouží vybudované hřiště u školy. Kromě něho využíváme ještě tělocvičnu 
ZDŠ, zařízení TJ Smiřice – malý stadion nebo asfaltových chodníků v zámeckém parku. Výsledkem 
této sportovní činnosti jsou i úspěchy, kterých dosáhli žáci v okresním kole SHM v Hradci Králové, 
kde získali 14 cen, což je téměř polovina ze všech udělených. Tyto výsledky svědčí o velmi dobré 
práci žáků a výchovných pracovníků ZŠ.

Jan Vašíček, ředitel ZŠ

Pionýrská skupina Anežky Malé při ZDŠ Smiřice má 478 pionýrů a jisker, kteří se scházejí ve 27 
oddílech. Výborně pracuje oddíl Julia Fučíka zaměřený na turistiku, který vede s. Holohlavská 
Hana, oddíl Olega Koševého vedený studentkami Knapovou a Čermákovou, oddíl V. I. Lenina 
vedený s. Květou Bočkovou, oddíl Václava Hanky vedený s. Rozlívkovou a oddíl Antonína 
Zápotockého vedený s. Samkovou. Oddíl „Loutkáři“ má patronát nad mateřskou školou 
Holohlavy, kde často dětem hraje loutkovou pohádku.

V druhém pololetí školního roku sebrali pionýři 13.872 kg papíru a textilu. Největší úspěch měl 
oddíl „Timurovci“, který sebral 2.311 kg. Pionýři také sbírali a usušili 50,22 kg pomerančové kůry. 
Vítězem sběru se stal Petr Holohlavský z oddílu Julia Fučíka, který usušil 2,30 kg pomerančové 
kůry. Pionýři však nezahálí ani o prázdninách. Pomáhají při sklizni rybízu a angreštu, při zlepšení 
životního prostředí ve městě. Jezdí na tábory a sbírají léčivé rostliny.

Věra Šedivá, vedoucí PO



ZDŠ Smiřice navštěvuje 650 žáků 1.–9. třídy. Výuku a výchovu zajišťuje 29členný pedagogický 
kolektiv.

V tomto školním roce jsme se definitivně rozloučili s posledními zbytky té školy, kde bylo hlavní 
zásadou učení zpaměti.

V pedagogickém snažení usiluje pracovní kolektiv o tvůrčí samostatnost. Proto byly 
přehodnoceny vyučovací hodiny tak, aby k osvojení učiva došlo přímo ve škole. 

Hodnotný socialistický závazek k 30. výročí Února a 33. výročí osvobození vlasti Sovětskou 
armádou představoval na 5.000 brigádnických hodin. Velmi pěkného úspěchu dosáhli žáci ve 
sběru starého papíru a textilu. Za tři dny sebrali 140 q cenné suroviny. Významných úspěchů 
dosáhli mladí přírodovědci a technici v různých soutěžích a olympiádách, stejně jako žáci 
v oblasti recitace v českém a ruském jazyce.

V rámci volebního programu města byla provedena celá řada významných prací – rekonstrukce 
elektroinstalace s osvětlením, rozvod vody a odpadu, výměna dveří a podobně.

V úzké spolupráci s MěNV a SRPŠ se daří modernizovat pracovní prostředí.

Škola umožní žákům blíže se seznámit s významnými osobnostmi života ve městě. Proto bude 
v Galerii revolučních tradic umístěna fotografie gen. Govorova – osvoboditele města a významné 
dělnické funkcionářky – Anežky Malé, která byla popravena nacisty.

Učitelé ZDŠ jsou přesvědčeni, že program socialistické školy s uplatněním nového projektu 
československé výchovně vzdělávací soustavy se stane závaznou ideovou směrnicí všech učitelů 
při zabezpečení rozvoje nastupující generace.

Hana Štréglová, učitelka ZDŠ



Vodní elektrárna Smiřice je elektrárnou průtočnou, vybudovanou na levém břehu Labe při jezu 
a využívá vodní energie ke krytí zatížení el. energie v sítích n.n. První projekt elektrárny 
vypracovala Českomoravská – Kolben akc. spol. Praha – Vysočany v letech 1923. Počítalo se 
s vybudováním tří Francisových vertikálních turbín a rozvodem venkovní sítě 10 KV. Tento 
projekt byl v říjnu 1924 vyložen k nahlédnutí v obci Smiřice a odsouhlasen starostou města 
p. Fr. Vítem. K realisaci záměru však nedošlo.

Teprve v roce 1947 bylo započato se stavbou elektrárny dle nového projektu a zahájení provozu 
bylo 1. 10. 1952. Byla zabudována jedna moderní výkonná Kaplanova turbína s maximálním 
průtokem 34 m3/s a alternátorem o výkonu 2.400 KW při hrubém spádu 9 m. Výkon elektrárny 
během roku je závislý na množství vody protékajícím řekou a na dodržování výšky spodní hladiny 
elektrárnou nebo jezem v Předměřicích n/L. Technologická část byla v roce 1964 
zmodernizována. Byla zabudována poruchová automatika a tím zajištěna maximální možná 
výroba elektrické energie. Plán výroby el. energie v naší elektrárně v důsledku příznivého 
průtoku vody v Labi je vysoko překračován. 

Smiřická elektrárna plně pokrývá potřeby Smiřic a okolí. Vzhledem k tomu, že postupem času 
docházelo ke značným nárůstům spotřeby el. energie, nevyhovoval původní rozvodný kabelový 
systém. Tento byl v celém rozsahu v roce 1972 vyměněn. Bylo instalováno nové kabelové vedení 
na napětí 10 KV, které bude po přezbrojení rozvodny v elektrárně Smiřice a trafostanice ve 
městě dáno do provozu. Průmyslové závody jsou napojeny na rozvod 35 KV. Toto venkovní 
vedení vysokého napětí více trpí nepřízní počasí (vítr, bouřka, námrazy), a proto jeho výpadky 
v dodávce el. energie jsou častější.

Naše rozvodna je propojena systémem vedení 35 KV na velké rozvodny Všestary a Lipnici, takže 
plynulost dodávky proudu v případě odstavení elektrárny je plně zajištěna. 

Zaměstnanci elektrárny si jsou vědomi důležitosti elektrické energie pro národní hospodářství. 
Zajistit nepřetržitý provoz elektrárny a rozvodny, předcházet poruchám v složitém a stále se 
modernizujícím provoze, vyžaduje od každého jedince zdokonalovat se odborně i politicky. 
Všichni jsou zapojeni do soc. soutěže a nositeli odznaku BSP I. stupně. 

Celková bilance výroby el. energie v našem kraji i celé naší republice přes veškerou snahu 
energetiků však není příznivá. Aby nemusela být omezována dodávka u drobných spotřebitelů, 



jsou celostátně zavedeny plošné výseče pro průmyslové závody. Buďme všichni na svých 
pracovištích, v domácnostech důslední a šetřme el. energií.

V případě přerušení dodávky el. energie ve Smiřicích žádáme občany, aby ihned nevolali 
elektrárnu, neboť v této době zaměstnanci nutně potřebují volnou telefonní linku k zjištění 
a odstranění poruchy.

František Svoboda, vedoucí

Smiřický Dřevotvar má padesátičlenný kolektiv. Své úkoly plní svědomitě a dobře.

Loňský plán byl splněn na 103,2 %, produktivita práce na  116,9 %. 

Za loňský rok vyrobil 460 obývacích stěn, které jsou velmi žádané. Na výstavních trzích „Brno 
1977“ získal kolektiv provozovny zlatou medaili za obývací stěnu „Alter“. Rozhodující měrou se 
na úspěších podílí 35členný kolektiv BSP, který v roce 1977 získal bronzový odznak.

Josef Hanousek

Sbor pro občanské záležitosti při MěNV ve Smiřicích se v roce 1977 zúčastnil soutěže Sborů pro 
občanské záležitosti v okrese Hradec Králové.

V soutěži bylo sledováno zvýraznění společenského postavení sborů, zkvalitnění a zvýšení 
účinnosti občanských obřadů a občansko-společenských slavností.

Soutěž byla vyhodnocena v březnu 1978, probíhala ve čtyřech kategoriích. Náš sbor soutěžil 
v kategorii druhé, to jest ve skupině matričních obcí. V každé skupině byly vyhodnoceny vždy tři 
nejlepší sbory. V této skupině obsadil náš sbor druhé místo. 



Mimo běžných tradičních obřadů zaměřil sbor svou pozornost na uplatňování netradičních forem 
práce, zejména směrem k mládeži a k mladým lidem Smiřic. 

Jde o rozloučení dětí s mateřskou školou, o vítání dětí do prvních tříd ZDŠ, předávání občanských 
průkazů patnáctiletým, kterých bylo v červnu předáno 56. Sbor navázal písemný styk s branci, 
uskutečnil v měsíci květnu besedu s novými obyvateli města a připravuje besedu se snoubenci 
pod názvem „Klub pro dva“, která proběhne v podzimních měsících. 

Eva Vítová, předsedkyně SPOZ

Tento článek byl upraven z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů
podle zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, ve znění pozdějších předpisů – byla 
vymazána data narození a adresy narozených dětí a snoubenců.

Narozené děti v období od 1. ledna do 31 . května 1978 s bydlištěm ve Smiřicích a Holohlavech:

Dušek Jiří
Paliariková Jitka
Juriček Milan   
Hencl Milan
Charousek Tomáš
Krudencová Jana
Žilková Miloslava
Bortlíková Lenka
Cejpová Ludmila
Volter Jiří
Rieger Josef   
Poznar Pavel   
Blažejová Barbora   
Nádvorník Jiří
Balcarová Ivana
Borůvka Petr
Kvapilová Petra   
Bártová Lucie   
Hlaváček Michal
Rozdolská Monika
Baboráková Lenka
Pejchová Šárka
Nesládková Andrea
Vávrová Michaela
Zsemlyeová Marcela   



Šrůtová Ludmila
Kmínek Martin
Knittelová Šárka
Vít Jan
Černá Zuzana
Doseděl Zdeněk
Klíž Petr

Ve svatební síni MěNV bylo uzavřeno 22 sňatků:

Jaroslav Runštuk 
Jitka Kutíková 

Josef Fejgl 
Irena Opletalová 

Václav Válka 
Ludmila Zelenková 

Oleg Fjodorovič Volockij
Stanislava Kozová 

Pavel Štěp 
Jaroslava Stradiotová 

Pavel Martínek 
Stanislava Růžičková 

Miroslav Trojan 
Hana Plšková 

Milan Tarantík 
Mária Kovačiková 

Jiří Mánek 
Ladislava Hryzlíková 

Jan Vaňátko 
Helena Stannerová 

Karel Černý 
Naďa Hrochová 

František Handl 
Eva Gracíková 

Miloš Janák 
Jaroslava Prostředníková 

Jiří Kozák 
Marie Čapková 

Karel Lauda 
Blanka Kosová 

Jaromír Baše 
Marta Havlová 



Ivan Schwaller 
Barbara Skowerová

Josef Karliak 
Věra Jelínková 

Ing. Zdeněk Fibikar 
Růžena Pácaltová 

Jiří Fiala 
Eva Šerešová 

Zdeněk Blažek 
Naděžda Petrnoušková 

Jan Zápařka 
Ivana Šimánková 

Z našich řad odešli ...

Patáková Libuše Smiřice 262
Volák Václav Smiřice 85
Váchová Marie Smiřice 134
Vachková Marie Smiřice 369
Píša František Holohlavy 15
Pácaltová Helena Smiřice 59
Marek Antonín Smiřice 337
Hlaváčková Jiřina Smiřice 345
Koutníková Marie Smiřice 493
Kakušková Marie Smiřice 471
Kříž Josef Smiřice 273
Rejchrt Josef Smiřice 187
Dendis Ján Smiřice 512
Neumannová Anna Smiřice 191
Pecina Josef Smiřice 268
Jirásko Evžen Smiřice 561
Fanta Josef Smiřice 438
Hynek Josef Smiřice 267
Jednota Václav Smiřice 327
Zemek Josef Smiřice 224
Zemek František Smiřice 397

Marie Špryňarová, matrikářka
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